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KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Sazby ČNB stále klesají  

Bankovnictví rada ČNB snížila na svém posledním loňském zasedání hlavní úrokovou sazbu z 
2,75 % na 2,25 %. Důvodem dalšího snížení sazeb je rychlá decelerace hospodářského růstu i inflace.  

HDP na hlavu je v ČR na 80 % průměru EU 
Největší HDP na obyvatele při přepočtu na kupní sílu (PPS) mezi 27 členskými státy EU připadá 

na Lucembursko. V roce 2007 byl asi dva a půlkrát vyšší než průměr unie. ČR dosáhlo asi 80 % unijního 
průměru, Slovensko 67 %. Z 12 zemí, které unii od roku 2004 rozšířily, jsou na tom lépe než ČR jen 
Slovinsko (89) a Kypr (91). Naopak Češi už předstihli jednu ze starých zemí EU, Portugalsko (76).  

Dvě třetiny Čechů čekají horší finanční situaci  
Asi dvě třetiny Čechů se domnívají, že se jejich finanční situace letos zhorší, pětina si myslí, že 

se finanční situace jejich domácnosti velmi zhorší, že se trochu zhorší si myslí 42 % lidí. Vyplývá to z 
průzkumu agentury STEM pro Otázky Václava Moravce v ČT. Průzkum rovněž zjistil, že výrazná větši-
na lidí (83 %) očekává, že finanční krize letos dolehne závažným způsobem i na ČR. Podle 30 % lidí 

Změny v představenstvu 
České exportní banky 
S účinností od 1. ledna 2009 byl představen-
stvem do funkce předsedy představenstva České 
exportní banky (ČEB) zvolen dosavadní místo-
předseda představenstva a generální ředitel Lu-
bomír Pokorný. Do funkce místopředsedy před-
stavenstva byl představenstvem s účinností od 1. 
ledna 2009 zvolen stávající člen představenstva,  
náměstek generálního ředitele  Miloslav Kubišta. 
Mluvčí Home Credit  
je Eva Řimnáčová  

Tiskovou mluvčí společnosti Home 
Credit pro ČR a SR se stala Eva 
Řimnáčová (28). Absolvovala obor 
čeština na Filozofické fakultě a medi-
ální studia a žurnalistiku na Fakultě 
sociálních studií brněnské Masaryko-

vy univerzity. Působila jako jihomoravská redak-
torka komerční televize a produktový manažer ve 
firmě zabývající se televizní a reklamní tvorbou.  
Noví senior manažeři  
v KPMG Česká republika 
Novými senior manažery KPMG ČR v oddělení 
auditu se zaměřením na finanční instituce se stali 
Jiří Diepolt, Jiří Medřický a Judita Říhová. 
Společnost Logica  
s novým ředitelem 
Generálním ředitelem společnosti Logica ve 
střední a východní Evropě se od prosince 2008 
stal Radim Hradílek (43). Do společnosti Logica 
přichází z firmy IBM. Prozatímní ředitel Pavel 
Malínek bude nadále působit v pozici finančního 
ředitele a jednatele společnosti Logica CR. 

LIDÉ 
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• každý měsíc – odborný časopis 
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Hodně štěstí, zdraví,  
pracovních i osobních úspěchů  

v roce 2009 přeje všem čtenářům 
redakce. 

 
Jak bude vypadat letošní rok a jak in-

vestovat? Zde jsou zajímavé prognózy někte-
rých analytiků, které jsme oslovili a požádali o 
názor. 
Pavel Sobíšek,  
UniCredit Bank 
1. Bude špatně v roce 2009? 

Zatímco rok 2008 byl moc špatný na 
finančních trzích a překvapivě málo špatný v 
(přinejmenším české) ekonomice, letos tomu 
bude zřejmě naopak. Propad průmyslové výro-
by, růst nezaměstnanosti, krachy některých 
podniků, stagnace HDP a problémy se stabilitou 
veřejných financí budou častými tématy letošní-
ho roku. Disponibilní příjmy domácností v 
průměru nadále porostou, nižší tempo tohoto 
přírůstku oproti minulým letům však bude zna-
menat faktické zhoršení životní úrovně pro větší 
procento rodin. Naproti tomu finanční trhy, 
pokud nenastane nepravděpodobná situace, že 
by se zhroutila celá jejich globální architektura, 
získají postupně větší resistenci vůči špatným 
zprávám z ekonomiky a většina finančních 
aktiv meziročně zhodnotí. 
2. Dá se na krizi vydělat? Jak se chránit před 
snižováním majetku? 

Na současné finanční krizi vydělal 
skutečně málokdo, neboť znehodnotily téměř 
všechny třídy finančních instrumentů včetně 
konzervativních fondů peněžního trhu. Králem 
zůstane ještě nějakou dobu finanční hotovost na 
bankovních účtech. Jejich úročení zatím neko-
píruje propad repo sazby ČNB a díky klesající 
inflaci začne majitelům kont přinášet po mnoha 
letech reálné zhodnocení. V průběhu roku za-
čnou být zajímavé investice do korporátních 
dluhopisů a později i do akcií. Důležitější než 
jindy bude investice správně diverzifikovat. 
Aleš Michl,  
Raiffeisenbank 
1. Bude špatně v roce 2009? 

Recese je cesta k renesanci Evropy. 

Jednou jste nahoře, podruhé dole. Stejně je to s 
ekonomikou. Loni trhy každého proškolily. 
Mějme teď připravené různé scénáře budouc-
nosti – vějířovité grafy vývoje ekonomiky, 
respektive budoucích výsledků firemního hos-
podaření. U každé varianty by pak měla být 
pravděpodobnost, s jakou nastane, a interval 
spolehlivosti prognózy. První kvartál roku pak 
hodně napoví. Zachovejme si chladnou hlavu, 
zdravý rozum – zůstávám opatrným optimistou. 
2. Dá se na krizi vydělat? Jak se chránit před 
snižováním majetku? 

General Electric vznikla v roce 1878 
během finanční paniky. O něco později začali 
Laurin s Klementem dávat hlavy dohromady. 
Zatímco svět zažíval velkou depresi v 30. letech 
minulého století, zrodil se Unilever. Bill Gates 
nastartoval Microsoft v době hospodářské rece-
se roku 1975. O rok později Steve Jobs s dvěma 
parťáky založil v garáži Apple. Krize vybízí k 
nápadu, nové, chytré, "sexy" strategii... 
Pavel Hadroušek, Fio 
Jaký bude rok 2009 na akciových trzích? 

Loňský vývoj zapříčinilo splaskávání 
dluhové bubliny, která byla největší bublinou 
posledních let. Následná pomoc bankám a fi-
nančním institucím sice odvrátila destabilizaci 
systému, v budoucnu si však tyto kroky vynutí 
vyšší daně a zpomalení ekonomického růstu. 
Kreditní trhy zaznamenaly po záchranných 
akcích centrálních bank zlepšení, přesto trvá ne-
důvěra v bankovní systém, banky si nepůjčují.  

Skutečností dneška je deflace. Struktu-
rální medvědí trh zatím zůstává nedotčen. Další 
vývoj globální ekonomiky záleží na postoji 
odpovědných činitelů a jejich schopnosti spolu-
práce. Základem budoucí expanze je vytvoření 
podmínek pro splácení dluhů s umírněným 
tiskem nových peněz. Rizika spočívají v krátko-
dobých řešeních, která by současný deflační 
vývoj přesunula do hyperinflační spirály. Do 
roku 2009 lze doporučit tituly se silným cash 
flow, s nízkou mírou zadlužení a vysokým divi-
dendovým výnosem. 

Recese jako cesta k renesanci Evropy? 

http://Bankovnictvi.iHNed.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=BA
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zůstane jejich finanční situace stejná a jen 8 % předpokládá, že se finanční situace jejich domácnosti 
zlepší. Že finanční krize dopadne i na ČR si určitě myslí 38 % dotazovaných, spíše si to myslí 45 % lidí. 
Jen 17 % Čechů míní, že ČR problémy celosvětové recese nepocítí.  

Tržby maloobchodu meziročně klesly o 3,3 % 
Maloobchodní tržby v říjnu meziročně klesly o 3,3 %, v září rostly o revidovaných 6,1 %. Sezon-

ně očištěné tržby bez motoristického segmentu klesly v říjnu meziměsíčně o 0,7 %, meziročně o 0,1 %. 

Senát byl pro ponechání daně z příjmu na 15 % 
Senát schválil vládní návrh, aby daň z příjmů zaměstnanců a podnikatelů od příštího roku zůsta-

la na 15 %. Podle dosud platného zákona měla naopak klesnout na 12,5 %. Výměnou za vyšší daň se 
mají snížit odvody na sociální pojištění o 1,5 %. Novelu nyní dostane k podpisu prezident republiky. 

Česká pošta hrála na burzách 
Státní Česká pošta se zapletla do riskantních operací s cennými papíry, na nichž nyní může mno-

ho prodělat. Pošta vložila 400 mil. Kč do komplikovaných investičních produktů v Rusku, na Ukrajině a 
v Kazachstánu. Vedení ČP oznámilo, že musí vytvořit opravné položky, tj. de facto odepsat zhruba 100 
mil. Kč. Papíry jsou splatné příští rok a podle lidí z vedení ČP je možné, že ztráta nakonec bude i vyšší.  

Vláda zveřejní datum přijetí eura 1. listopadu  
Vláda oznámí termín přijetí společné evropské měny v ČR 1. listopadu 2009, řekl premiér Mi-

rek Topolánekv diskusním pořadu ČT Otázky Václava Moravce. Stanovení termínu přivítal stínový 
ministr financí ČSSD Bohuslav Sobotka i zástupci podnikatelských svazů.   

Stát loni hospodařil nejlépe od roku 1997 
Státní rozpočet loni skončil ve schodku 19,4 mld. Kč. Původně MF ČR počítalo s deficitem 70,8 

mld. Kč, který v létě navýšilo na 71,3 mld. Kč. Jde o nejlepší výsledek hospodaření státu od roku 1997.  

Míra nesplácení úvěrů se může zdvojnásobit 
Míra nesplácení úvěrů by se v roce 2009 v ČR mohla zvednout zhruba na 5 až 6 % z nynější 

úrovně kolem 3 %, uvedl poradce guvernéra a ředitel měnové sekce a statistiky ČNB Tomáš Holub. Toto 
očekávání podpořil i prezident České bankovní asociace Jiří Kunert. Horší schopnost splácet úvěry by 
mělo přinést očekávané zpomalení české ekonomiky a s tím související růst nezaměstnanosti v příštím 
roce v reakci na hospodářskou recesi ve vyspělých zemích. 

Dluhy domácností v listopadu: 865,32 mld. Kč 
Zadlužení českých domácností u bank a finančních institucí se v listopadu zvýšilo o 11,79 mld. 

Kč na 865,32 mld. Kč. Za posledních 12 měsíců domácnosti zvýšily své zadlužení téměř o 167 mld. Kč.  

Zahraniční dluh ČR ve 3.čtvrtletí stoupl  
Zahraniční dluh ČR ke konci 3. čtvrtletí 2008 vzrostl na 1,513 bil. Kč a představoval 41 % HDP. 

Meziročně tak dluh stoupl o 225,4 mld. Kč, uvedla ČNB. Na konci 2. čtvrtletí činil dluh 1,467 bil. Kč. 

Televizní Krotitelé dluhů  
Česká televize chce naučit diváky řešit potíže s dluhy a další finanční těžkosti. Brněnské studio 

připravilo pořad Krotitelé dluhů, který kombinuje praktické informace se zábavou. Základem jsou sku-
tečné lidské příběhy. Autoři použili prvky různých žánrů, například klasické publicistiky a reality show.   

Více než polovina Čechů se obává o životní úroveň  
Více než polovina Čechů přiznává, že má větší či menší obavy, aby se jejich životní úroveň v 

důsledku světové finanční krize nesnížila. Lidé se obávají přechodu od finanční krize k hospodářské 
recesi, která přináší pokles výroby a propouštění. Ukázala to studie GfK Praha z listopadu. Strachem o 
svůj životní standard jsou nejvíce zasaženi obyvatelé středně velkých průmyslových měst (68 %), kvali-
fikovaní dělníci (65 %) a část populace v předdůchodovém věku od 45 do 59 let (63 %). Respondenti se 
základním a VŠ vzděláním vyjadřují své obavy z poklesu životní úrovně přibližně stejně často. 

Finanční krize změní podle Deloitte úlohu vlád 
Současná finanční krize se podle zprávy společnosti Deloitte promítne do posílení role veřejné 

správy v hospodářství. Na rozdíl od dřívějších krizí však budou vlády své aktivity více globálně koordi-
novat a přenášet své pravomoci na regionální a místní správu či dokonce na soukromé podniky. Oblastí, 
která může z širšího zapojení veřejného sektoru během krize nejvíce vytěžit, bude hlavně infrastruktura.  

Češi mají zájem o mikrofinance 
ČR má již téměř rok možnost zapojení do mikrofinancí. Před rokem byl pilotně spuštěn portál 

myELEN.com, neboli síť elektronických výměnných půjček, který se stal jedním ze čtyř podobných 
webů na světě. Nyní se z mikrofinancí se stává nový trend, jenž spojuje stabilní výnos a rozvojovou 
pomoc. Linda Hanyková ze společnosti Microfinance, jež spravuje portál myELEN.com, potvrzuje zá-
jem Čechů o sociálně zodpovědné alternativy zhodnocování peněz: „Veřejnost má o mikrofinance zájem, 
měsíčně monitorujeme desítky zájemců a stovky návštěvníků portálu.“ U menších objemů jde spíše o 
charitativní princip, ale větší poskytovatelé mikropůjček táhne i možnost zajímavého zhodnocení. 

První počítačová myš  
První myš představil světu její vynálezce 
Douglas Engelbart před 40 lety. Prezentace se 
uskutečnila v San Francisku 9. prosince 1968. 
První počítačová myš se svým dnešním kolegy-
ním příliš nepodobala. Měla tvar kvádříku vyro-
beného ze dřeva a disponovala jediným tlačít-
kem. Ve spodní části krabičky byla dvě vzájemně 
kolmá kolečka, která se při pohybu myši po 
podložce otáčela. Zařízení, které si jeho vynález-
ce nechal v roce 1967 patentovat pod názvem 
"indikátor X-Y polohy pro zobrazovací systé-
my", si Engelbartovi kolegové překřtili na myš. 
Jako první začala myš ke svým počítačům dodá-
vat firma Xerox.  
SAP ČR nečeká pokles 
zájmu o své produkty 
V souvislosti s ekonomickou recesí neočekává 
SAP ČR pokles zájmu o produkty, které nabízí 
podnikům a institucím. Úspory firem či reorgani-
zace výroby naopak otevírá prostor pro infor-
mační systémy v oblasti financí, optimalizace a 
plánování. Poměrně silně se rozvíjí i sektor za-
měřený na rozvoj a udržování vztahu s klienty.  
Kde je nejvíce  
pirátského softwaru?  
Nejvíc nelegálního softwaru je ve společnostech 
do 50 zaměstnanců. Příčinou je nezájem manaže-
rů situaci řešit a snaha ušetřit na nákupu licencí. 
Více než polovinu manažerů vůbec nezajímá, 
jaký SW se ve firmě užívá. Nejméně se pirátský 
SW vyskytuje ve firmách s 250 a více počítači.   
Telefónica O2 dodá nové 
call centrum pro ČSOB 
Nové call centrum pro zákazníky ČSOB vybudu-
je Telefónica O2, která se stala vítězem výběro-
vého řízení na dodávku nového kontaktního 
centra. Na začátek roku se plánuje ostrý start a 
přechod z testovacího režimu do plného provozu.  
Adastra Group pokračuje 
v organickém růstu 
Adastra Group, mezinárodní konzultační a soft-
warová společnost, oznámila výnosy za fiskální 
rok 2008 (končící 30. 9. 2008), které činí 43,6 
mil. EUR, což v porovnání s fiskálním rokem 
2007 znamená meziroční růst o 22 %. Služby s 

V prosincovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• aktuální analýze finanční krize  
• implementaci Pilíře I v bankách 
z pohledu regulátora 
• chování bank ve vztahu              
k nemovitostem 
• investicích do zlata a diamantů 
• auditním výboru                           
a jeho významu 
• pojišťovnách a jejich IT 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 
TECHNOLOGIE 

Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
Bankovnictví na rok 2009! 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA 
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Úroky hypoték klesly průměrně na 5,63 % 
Průměrný úrok nových hypoték pro občany v listopadu třetí měsíc po sobě klesal. Banky v prů-

měru poskytovaly hypotéky za 5,63 %, zatímco ještě v srpnu to bylo za rekordních 5,82 %. Ještě déle 
klesá průměrná částka poskytnuté hypotéky, která naposledy činila 1,739 mil. Kč. Výsledky s odkazem 
na údaje devíti hypotečních bank zveřejnil server Hypoindex. 

Raiffeisenbank: nižší sazby u úvěrů i vkladů 
V reakci na rozhodnutí ČNB a vývoj na trhu krátkodobých sazeb Raiffeisenbank snížila sazby 

některých úvěrů s krátkodobou fixací o půl procentního bodu (například hypotéky s jednoletou fixací). 
Rovněž se sníží sazby na termínovaných vkladech s výpovědní lhůtou do šesti měsíců o půl procentního 
bodu. Sazby na spořicích vkladech včetně eKonta Plus, kde banka sazby neměnila více než půl roku, se 
od počátku roku v závislosti na dalším vývoji do konce roku snížily o 0,5 až 1,0 procentního bodu.  

LBBW s účtem pro podnikatele 
LBBW rozšířila nabídku pro malé a střední společnosti a podnikatele a nabízí jim optimální ře-

šení zhodnocení dočasně volných finančních prostředků bezpečně a s jistotou, že v případě potřeby je lze 
kdykoli vybrat a použít. LBBW podnikatelský spořicí účet je zvláštním typem běžného účtu s vyšším 
úročením vkladů než na běžném účtu, a to 3 % p.a. pro vklady v Kč a 3,5 % p.a. pro vklady v EUR.   

KB očekává více dotací ze strukturálních fondů  
Podle očekávání KB EU POINT dojde letos k výraznému navýšení objemu prostředků, o které 

se budou moci malé a střední podniky v rámci dotačních programů ucházet. Během roku 2009 tak dotace 
z EU podpoří malé a střední podnikatele částkou až 40 mld. Kč. KB EU Point, specializované pracoviště 
Komerční banky pro podporu klientů při čerpání dotací z evropských fondů, eviduje výrazný nárůst 
zájmu klientů o konzultace projektů financovaných dotačními prostředky EU. Do konce října 2008 pro-
běhly jen v obchodních centrech KB konzultace téměř 900 projektů s celkovými očekávanými náklady 
16 mld. Kč. Celkový počet konzultovaných projektů je téměř dvojnásobný. 

Raiffeisenbank ruší některé poplatky 
Raiffeisenbank v novém sazebníku ruší některé poplatky, které byly nejvíce kritizovány klienty: 

ruší poplatek za změnu či zrušení trvalého příkazu, inkasa či služby SIPO prostřednictvím internetového 
bankovnictví u účtu eKonto. Doposud tento poplatek činil 30 Kč. Banka ruší i poplatek za informační 
zprávy zasílané e-mailem, například zprávy o pohybech na účtu či provedení transakce, jež dosud stály 
3,90 Kč. Nový sazebník bude platný od února 2009. Mezi další změny patří snížení poplatku při ztrátě 
osobního elektronického klíče z dosavadních 1800 Kč na 600 Kč. Naopak u kreditních karet banka zavá-
dí poplatek za využití služby cashback ve výši 10 Kč, u debetních karet zůstává cashback nadále zdarma.  

UNIkarta od Komerční banky boduje  
Komerční banka završila již druhý rok úspěšného poskytování multifunkční 
studentské karty. Počet těchto karet vzrostl jen za zimní semestr o 66 % a 
roste nadále. KB jako jediná na trhu poskytuje nástroj spojující mezinárodní 
platební kartu, identifikační průkaz studenta a mezinárodní kartu ISIC. Pro 
využití platební funkce je nutné UNIkartu aktivovat, jinak slouží jen jako 
standardní studentský průkaz a karta ISIC. Míra aktivací vzrostla během 

zimního semestru o 58 %, další nárůst se očekává.  

Klienti MPÚ si uložili desítky milionů korun 
Rekordní nárůst vkladů přesahující 184 mil. Kč zaznamenal během listopadu Moravský Peněžní 

Ústav. Úsek retailového bankovnictví v pražské pobočce se na zvýšené sumě vkladů podílel 91 mil. Kč, 
ve Zlíně lidé vložili na vkladové účty 93,2 mil. Kč.  

Studenti chtějí vedení a zřízení účtu zdarma 
Průzkum ČSOB ukázal, že vysokoškolští studenti při výběru bankovního konta považují za 

nejdůležitější možnost zřízení a vedení účtu zdarma. Rozhodující jsou pro ně i bezplatné výběry z ban-
komatu a poskytnutí platební karty. Vyplývá to z průzkumu, který ČSOB provedla mezi více než 6000 
studenty 26 vysokých škol v devíti českých a moravských univerzitních městech. „Jako další, čtvrtý, 
nejdůležitější parametr označili studenti možnost používání elektronického bankovnictví a následovaly i 
příchozí platby zdarma. ČSOB Studentské konto Plus tak splňuje zásadní požadavky vysokoškoláků,“ 
doplňuje výsledky ankety Martin Eyberger, výkonný manažer řízení segmentu Platební komfort ČSOB. 

mBank má již 300 tisíc účtů, mHypotéka zlevňuje 
mBank snižuje úroky u mHypotéky. U úvěrů s nízkou LTV (Loan to Value) sazby klesly o více 

než 0,5 %. Zbrusu nová je nabídka speciálního úročení pro ty, kteří k mBank přijdou refinancovat hypo-
téku od jiné banky. Můžou si půjčovat už od 4,98 % p.a. Vzhledem k vývoji na mezibankovním trhu 
mění banka také úročení na spořicích účtech. eMAX tak bude nově vydělávat 2,7 % p.a. mBank nepřetr-
žitě zaznamenává příliv vkladů i nových klientů a momentálně už má více než 300 000 otevřených účtů! 

Průzkum PS o konkurenci a byrokracii radnic 
Nejsilnější konkurenci pociťují podnikatelé z Prahy 7 a nejmenší nedostatek prostor pro rozvoj 

podnikání mají v Dačicích. Kontroly z finančního úřadu nejvíce zatěžují podnikatelé z Týna nad Vltavou 
a na největší byrokracii ze strany radnice si stěžují v Karlových Varech. Na druhou stranu největší spo-
kojenost s úředními hodinami městských úřadů vyjadřují podnikatelé v Odrách a s úrovní elektronické 
komunikace v Trhových Svinách. Vyplývá to z detailního průzkumu hodnocení podnikatelů ve 205 ob-
cích a 22 pražských městských částí, který si nechala zpracovat Poštovní spořitelna. 

Fed a ECB chtějí  
bojovat proti deflaci 
Přední činitelé centrálních bank Fed a ECB vyjá-
dřili odhodlání bojovat proti škodlivým deflač-
ním trendům vyvolávaným hlubokou a dlouhou 
recesí světové ekonomiky. Během několika málo 
měsíců se tak obavy centrálních bankéřů přesu-
nuly od vysoké inflace k možné deflaci, tedy 
situaci, kdy všeobecný pokles cen vede k odklá-
dání nákupů a investic a k prohlubování ekono-
mického poklesu.  
Na Slovensku se začalo 
platit eurem  
Slovensko se 1. ledna 2009 připojilo k dosud 15 
zemím EU, v nichž se platí eurem. Krátce po 
půlnoci začaly euro vydávat bankomaty. Slováci 
budou moci platit slovenskými korunami ještě 
prvních šestnáct dnů roku 2009. Pro přijetí nové 
měny museli lidé na počátku Nového roku počí-
tat s některými omezeními – banky například na 
několik hodin odstavily bankomaty a zavřeno 
měly i sítě čerpacích stanic.  
Slovenské banky  
obnovily všechny služby 
Slovenské banky po přechodu na euro ode 
dneška poskytují zákazníkům plnohodnotné 
služby, sdělili zástupci Slovenské bankovní aso-
ciace a Slovenské národní banky. Finanční domy 
omezily služby poslední den loňského roku, aby 
zvládly přechod na novou měnu, a klienti v prv-
ních dnech roku nemohli plnohodnotně využívat 
například elektronické bankovnictví. 
Navýšení garancí  
u bankovních vkladů 
Evropský parlament schválil navýšení státních 
záruk u bankovních vkladů. V roce 2009 by měl 
každý členský stát EU lidem garantovat 50 tis. 
EUR, na konci roku 2010 již 100 tis. EUR.  
Pomoc pro KBC schválena 
Evropská komise schválila plán belgické vlády 
pomoci finanční skupině KBC navýšením kapitá-
lu o 3,5 mld. EUR. Rekapitalizace by měla maji-
telce ČSOB pomoci překlenout finanční krizi. 
Fico pohrozil bankám 
Slovenský premiér Robert Fico pohrozil sloven-
ským bankám. Požaduje, aby se přestaly chovat 
konzervativně a zlepšily přístup k úvěrům. Pokud 
bankovní sektor adekvátně nezareaguje, je při-
praven na ně zatlačit i přijetím nových zákonů. 
Index Ifo je na minimu  
Podnikatelská důvěra v Německu se v prosinci 
kvůli prohlubující se recesi zhoršila již sedmý 
měsíc za sebou a její ukazatel klesl nejníže za 26 
let. Index podnikatelského klimatu mnichovské-
ho ústavu Ifo se snížil na 82,6 bodu z listopadové 
úrovně 85,8 bodu. Proti hodnotě před rokem je 
index nižší již o více než 20 bodů. 
Zahraniční obchod  
eurozóny v přebytku 
Zahraniční obchod eurozóny vykázal v říjnu 
přebytek 0,9 mld. EUR po schodku 4,5 mld. v 
předchozím měsíci. V meziročním srovnání se 
však obchodní bilance zhoršila o 3,3 mld. EUR 
Fed snížil úroky  
Americká centrální banka rozhodla o bezprece-
dentním snížení základní úrokové sazby na re-
kordní minimum 0 až 0,25 % z dosavadní úrovně 
1 %. Fed rovněž oznámil, že ekonomiku sužova-
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nou již rok těžkou recesí podpoří i pomocí všech 
dalších dostupných nástrojů měnové politiky. 
Inflace v EU klesla  
Meziroční inflace v EU v listopadu klesla na 2,8 
%, přičemž v říjnu činila 3,7 %. Meziměsíčně 
ceny klesly o 0,4 %, informoval Eurostat.  
Platební karty Visa 
opět v ohrožení 
Platební karty Visa některých klientů bank v ČR 
byly opět v ohrožení. Část z nich byla i preven-
tivně zablokována. Karetní asociace Visa počát-
kem prosince poslala bankám varování o úniku 
dat z platebních karet v obchodní síti v západní 
Evropě. Šlo o záležitost z předloňského roku.  
Strauss-Kahn: Oživení 
očekávám až v roce 2010 
Podle výkonného ředitele MMF Dominique 
Strauss-Kahna čeká globální ekonomiku oživení 
na konci roku 2009 až v prvních měsících roku 
2010. "Rok 2009 bude velice složitý, navíc čeká-
me, že lednový výhled bude horší než předchozí 
odhady. Naopak dobrou zprávou je, že zotavení 
ekonomiky, až na výjimky, bude viditelné již na 
přelomu roku 2009 a 2010," řekl Strauss-Kahn.  
Banka Goldman Sachs  
se propadla do ztráty 
Americká banka Goldman Sachs Group ve 4. 
finančním čtvrtletí končícím v listopadu proděla-
la kvůli důsledkům krize 2,12 mld. USD po 
rekordním zisku 3,2 mld. před rokem. Vykázala 
tak první ztrátu od vstupu na burzu v roce 1999.  
Bank of America  
bude propouštět 
Americký bankovní gigant Bank of America 
oznámil, že během tří let zruší 30 000 až 35 000 
míst. Banka se tak snaží vyrovnat se zhoršujícím 
se klimatem v ekonomice a zároveň začlenit do 
své struktury převzatou Merrill Lynch & Co. S ní 
dohromady zaměstnává 308 000 lidí. Propouště-
ní ale postihne zaměstnance z obou společností a 
dotkne se všech aktivit podniku.  
Ceny v USA klesají 
Spotřebitelské ceny v USA se v listopadu podru-
hé za sebou snížily rekordním tempem. Index 
spotřebitelských cen meziměsíčně klesl o 1,7 %. 
To představuje nejvýraznější propad od roku 
1947, kdy se začal tento údaj měsíčně sledovat.  
GMAC se stane bankou  
Společnost GMAC, která je finanční divizí nej-
větší americké automobilky General Motors, 
získala od Fed svolení k přeměně na bankovní 
holding. GMAC tak bude mít přístup k vládnímu 
programu finanční podpory bank, který jí pomů-
že odvrátit hrozící bankrot. Souhlas Fed umožňu-
je GMAC pokračovat ve financování úvěrů na 
nákup automobilů GM.  
Bank of America  
převzala Merrill Lynch 
Bank of America Corp. dokončila převzetí mak-
léřské společnosti Merrill Lynch, kterým vznikla 

Pražská burza posílila 
Pražská burza vstoupila do nového roku 2. ledna za velmi nízkých objemů obchodování růstem. 

Hlavní index PX vzrost o 1,39 % na 870,10 bodu. Vstup do nového týdne znamenal také růst, vzhůru 
zamířila většina předních akcií. Hlavní index PX byl v krátce před 11:00 výše o 1,44 % na 882,6 bodu. 

Brokeři získali rekordní počty klientů 
Obchodníci s cennými papíry na podzim, kdy byly akcie na pražské burze 
kvůli finanční krizi pod nejsilnějším prodejním tlakem, získali rekordní počet 
klientů. U některých brokerů tvořil říjnový přírůstek drobných investorů čtvr-
tinu až třetinu z celkového ročního počtu nových zákazníků. Letos by online 
brokerům chtěla více konkurovat společnost X-Trade Brokers, která chce v 
ČR nabízet obchodování akcií na varšavské burze. "Na mnoha místech v eko-

nomice lidé naříkají, jak těžce doléhá finanční krize. My musíme říci pravý opak," řekl vedoucí klientské 
divize společnosti Fio Marek Polka. "Celkově musím potvrdit známou skutečnost, že finanční krize inici-
ovala zájem o obchodování na burze," přidal se Martin Kodýdek z firmy Patria Direct. 

Commerzbank s 22 fondy ComStage ETFs 
Nabídka úspěšných fondů ETF, pod názvem ComStage se bude rozšiřovat. K dosavadním 28 

fondům přibude dalších 22. Zatímco první tranše byla orientována na privátní investory, druhá má ve 
stejné míře oslovit jak privátní, tak institucionální investory. Přitom bude pokryt značný počet indexů 
MSCI, a to na poptávku ze strany institucionálních investorů. Pokrytí evropských národních indexů 
oslovuje naproti tomu spíše privátní investory. „Jsme s prvními třemi měsíci spokojeni a jsme si jisti, že i 
22 nových fondů kotovaných na burze bude stejně úspěšných,“ říká Thomas Timmermann, ředitel Com-
merz Derivatives Funds Solutions, dceřiné společnosti Commerzbank, jež je zodpovědná za emisi ETFs.  
Fio připravuje novinky 

 Od ledna navýšila Fio, burzovní společnost počet svých klientů asi o 10 500. Rekordním měsí-
cem byl říjen, v jehož průběhu získala přes 2500 nových klientů. V současné době má Fio již 22 800 
klientů. V roce 2009 chystá řadu novinek. Jde například o možnost potvrzovat pokyny autorizační SMS 
zprávou či možnost obchodovat s deriváty na vysoce likvidní varšavské burze.  

RM-Systém v novém roce s technickými problémy 
Letošní začátek obchodování na burze RM-Systém doprovázejí technické problémy. Zájemci o 

obchody s cennými papíry nemohou zatím podávat pokyny na burzu přes internet nebo pobočky, protože 
technické problémy má hlavní tvůrce trhu, společnost Fio. 

KAPITÁLOVÝ TRH 

Zaměstnanci GE Money rozdávali dárky 
Vánoční nadílku v podobě 513 dárků, o které si napsalo přes 430 děti i dospělých 
v ústavní péči v ČR, připravili zaměstnanci GE Money. Jako každý rok i loni obdr-
želi seznam přání a bylo na dobrovolném rozhodnutí každého, zda někomu z po-
třebných udělá radost. Někteří obdarovali hned několik dětí či handicapovaných 
dospělých, na jiné dárky se skládaly celé týmy.  

Nejlepší případová studie roku 
Projekt zavedení servisně orientované architektury (SOA) v GE Money, který významně zvýšil 

flexibilitu banky, získal dvě ocenění v soutěži Případová studie roku 2008. Třetího ročníku soutěže 
„Nejlepší případová studie roku 2008“ pořádanou redakcí Business World se zúčastnilo 33 projektů. 
Odborná porota hodnotila především inovaci, technologický přínos, business a finanční přínos a uživa-
telský efekt a udělila projektu Implementace SOA v GE Money ocenění v oboru „Bankovnictví a finan-
ce“. Druhé ocenění udělili případové studii společnosti Trask čtenáři časopisu. 

Anketa o absurdní poplatek má svého favorita 
Favoritem na nejabsurdnější bankovní poplatek roku 2008 se prozatím stal poplatek za nadměr-

ný vklad, který vede se ziskem bezmála 29 % hlasů. Hlasovalo už více než 14 000 čtenářů. 

Platebních karet brzy jako obyvatel ČR  
Zřejmě již brzy bude platit co Čech, to jedna platební karta. Na konci září banky registrovaly 9,8 

milionu platebních karet při počtu 10,45 milionu obyvatel. Jen za 3. čtvrtletí stoupl počet karet o 944 
tisíc kusů. Hlavní měrou se o to zasloužily kreditní karty, jejichž suma vzrostla od konce 1. pololetí o 72 
% na 2,2 milionu. Vyplývá to ze statistiky Sdružení pro bankovní karty (SBK). 

Poštovní spořitelna rozšiřovala služby 
I v roce 2008 potvrdila Poštovní spořitelna svou pozici nejdostupnější banky na trhu. Přibylo 

třináct nových finančních center a zákazníci mohou využít také unikátní síť více než 3300 poboček na 
Českých poštách. Letos se PS zaměří především na stabilizaci a zkvalitnění služeb na pobočkách. 

ČSOB byla oceněna časopisem Global Finance 
Podle renomovaného ekonomického časopisu Global Finance je ČSOB „Nejlepším poskytovate-

lem finančních služeb pro zahraniční obchod v ČR pro rok 2009“ (Best Trade Finance Bank 2009). To-
též ocenění získala také slovenská ČSOB v SR a KBC v Belgii.  

Bankovní kód eBanky přestane ve středu fungovat 
Bankovní kód bývalé eBanky přestane v platebním styku definitivně fungovat ve středu 7. led-

na. Platby zaslané na účet s bankovním kódem 2400 tak nebudou po tomto datu provedeny. 

Chcete-li dostávat zdarma  
newsletter časopisu  
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největší banka v USA podle majetku. Bank of 
America a Merrill Lynch se na spojení dohodly v 
polovině září. Transakce měla hodnotu zhruba 50 
mld. USD. Zpráva Bank of America přišla krátce 
poté, co americká banka Wells Fargo & Co. 
oznámila dokončení převzetí konkurenční pro-
blémové banky Wachovia za 12,7 mld. USD. 
Spojením, kterým se více než zdvojnásobila 
velikost Wells Fargo, vznikla čtvrtá největší 
banka podle majetku. Wells Fargo má nyní také 
největší síť bankovních poboček v USA. . 
Investoři loni stáhli  
z fondů 320 mld. USD 
Investoři loni stáhli ze světových akciových a 
dluhopisových investičních fondů v čistém vyjá-
dření 320 mld. USD, což je rekordní suma nomi-
nálně i v procentuálním vyjádření. Finanční krize 
investory přiměla k hromadnému stahování pe-
něz z fondů do bezpečí, zejména na peněžní trh a 
do bankovních vkladů. Odliv investorů z fondů 
přišel po rekordně vysokém přílivu z roku 2007. 
Ke konci roku se však situace začala stabilizovat 
a obracet – v prosinci investoři již vložili do 
akciových fondů čistých 23 mld. USD a z dluho-
pisových fondů stáhli jen 3,5 mld. USD. Akciové 
fondy zaznamenaly za celý rok odliv 233,5 mld. 
USD, tj. rekordní 4 % jejich celkových aktiv. Z 
dluhopisových fondů odešlo 58,2 mld. USD a 
smíšené fondy utrpěly odliv 28 mld. USD. 
Brusel schválil  
pomoc bankám EU 
EU schválila záchranná opatření na pomoc ban-
kovnímu sektoru v několika velkých evropských 
ekonomikách. Bankám v Německu, Británii, 
Španělsku a Itálii tak vládní injekce financí a 
státní záruky úvěrů pomůžou překonat krizi. 
Amex může dostat pomoc  
Finanční společnost American Express získala od 
ministerstva financí USA předběžný souhlas k 
čerpání 3,39 mld. USD státní pomoci z fondu pro 
stabilizaci finančního sektoru. Ministerstvo fi-
nancí za to ve čtvrtém největším vydavateli kre-
ditních karet v USA získá akciový podíl. 
Snižování sazeb  
Řada centrálních bank přistoupila ke snížení 
sazeb. Japonská centrální banka snížila klíčovou 
úrokovou sazbu na 0,1 % z dosavadních 0,3 %. 
Polsko snížilo úrokové sazby o 0,75 procentního 
bodu na rovných 5 %. I Maďarsko snížilo úroko-
vé sazby o půl procentního bodu na 10 %. Čína 
snížila úrokové sazby popáté za čtyři měsíce. 
Obama oznámil jména   
nových regulátorů 
Budoucí prezident USA Barack Obama oznámil 
jména nových regulátorů finančního trhu. Ti před 
sebou budou mít nelehký úkol – vrátit v době 
prohlubující se světové finanční krize na finanční 
trhy opět důvěru. Novou šéfkou Komise pro 
cenné papíry a burzy (SEC), hlavního orgánu 
dohledu nad burzami, bude Mary Schapirová. 
Šéfem Komise pro obchodování termínových 
kontraktů na komodity (CFTC) se stane Gary 
Gensler. Daniel Tarullo pak bude působit ve Fed. 

ČAP: Únor bude již podruhé měsícem pojištění 
Letos v únoru se rozběhne druhý ročník kampaně s názvem Únor měsíc pojištění, jejímž iniciá-

torem je Česká asociace pojišťoven. Nosným tématem bude pojištění majetku, které má již od roku 2000 
rostoucí tendenci. Objem předepsaného pojistného u pojištění majetku se v letech 2002 až 2007 zvýšil o 
34 % z 12,73 mld. Kč v roce 2002 na 17,02 mld. Kč v roce 2007. Kampaň se dotkne i dalších aktuálních 
témat českého pojistného trhu a naváže na kampaň z února 2008, jejíž podtitulem zněl „Pojisti život“.  

Úvěr pro budovu České pojišťovny  
Společnost Crestfallen/Office Star 14 ze skupiny PPF Group získala úvěr v objemu 1,6 mld. Kč. 

Úvěr je určen na financování budovy ústředí České pojišťovny v Praze na Pankráci a poskytla jej ČSOB. 
Nová budova, v níž bude pracovat 2200 zaměstnanců centrály ČP, byla dokončena loni v létě. Má sedm 
nadzemních a tři podzemní podlaží, čistou plochu 22 400 metrů čtverečných a 320 parkovacích míst. 

Zaměstnanci AXA upsali akcie za 460 mil. EUR 
Téměř 36 tisíc zaměstnanců AXA Group ze 37 zemí se zapojilo do Akciového plánu 2008 

(Shareplan 2008), v jehož rámci mohli získat nově emitované akcie skupiny za zvýhodněných podmí-
nek. Upsáno bylo více než 24 milionů akcií v celkové hodnotě přibližně 460 mil. EUR. V ČR investova-
lo 20 zaměstnanců do akcií celkem za téměř 800 tis. Kč. Po ukončení letošního Akciového plánu vlastní 
zaměstnanci AXA Group 5,84 % jejího základního kapitálu a disponují 6,42 % hlasovacích práv.  

Důvěra Čechů v penzijní systém není velká 
Obyvatelé ČR nemají příliš velkou důvěru v současný důchodový systém. Jen 11 % české popu-

lace je přesvědčeno, že současný systém nemá žádné problémy. Naopak 21 % pracujících a 16 % dů-
chodců považuje současný stav za kritický. Přesto jsou Češi v této otázce optimističtější, než je průměr v 
EU. Vyplývá to z mezinárodního průzkumu AXA Retirement Scope 2008. „Nepříliš pozitivní pohled 
Čechů na důchodový systém přitom není výjimečný. Na 79 % pracujících a 70 % důchodců si myslí, že 
český penzijní systém má problémy. Evropský průměr v obou skupinách je však o téměř 10 % vyšší, takže 
Češi jsou vlastně ještě optimističtí,“ uvedl ředitel komunikace skupiny AXA pro ČR a SR Marek Zeman. 

ČKP: Řidiči bez povinného ručení budou platit 
Motoristé, kteří v roce 2009 nebudou mít pro své vozidlo sjednáno povinné ručení, budou platit 

velké pokuty. Policisty mají od ledna řidiči volat k dopravním nehodám až u škod převyšujících 100 000 
Kč. Jediným povinným dokladem o povinném ručení bude Zelená karta. Vlastník vozidla bez povinného 
ručení bude muset uhradit České kanceláři pojistitelů (ČKP) poplatek 20 až 300 Kč za každý den, kdy 
provozuje vozidlo bez tohoto pojištění. Příspěvek nenahrazuje pojištění, a pokud tedy bude nepojiště-
ným vozidlem způsobena škoda, zaplatí ji stále osoba za tuto škodu odpovědná. Podle údajů, které má 
ČKP k dispozici, je v ČR registrováno přibližně 850 000 vozidel bez povinného ručení. 

AXA by známým doporučilo 86 % jejích klientů 
Podle průzkumu agentury Nielsen by 86 % klientů skupiny AXA doporučilo její služby svým 

příbuzným a známým. S prací finančních poradců při prodeji produktů je spokojeno více než 9 klientů z 
10. Jejich spokojenost nejvíce ovlivňuje schopnost poradce pochopit jejich potřeby a přesnost odpovědí. 
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POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

Skoro všechny podílové fondy loni ztratily 
Majetek Čechů uložený v tuzemských podílových fondech loni až na několik výjimek výrazně 

klesl. Nízké výnosy vykázalo několik fondů peněžního trhu a dluhopisových fondů. Velké ztráty zazna-
menaly fondy smíšené, fondy fondů a akciové fondy; průměrně přišly podle AKAT (k 26. 12. 2008) o 
více než polovinu hodnoty. Nejúspěšnějšími fondy byly loni s výnosem 5,64 % dluhopisový Pioneer 
obligační fond a KB Dluhopisový s 5,27 %. Následovaly ČSOB Bond Mix se 4,73 % a smíšený J&T 
AM Perspektiva (4,28 %). Největší ztráty měly akciové fondy ISČS Sporotrend (-68,02 %), ČSOB Rea-
litní Mix (-62,99 %), smíšený KB realitních společností (-64,29 %). Z peněžních fondů na tom byl nej-
hůř IKS peněžní trh Plus (-5,9 %), z dluhopisových ISČS High Yield dividendový (-34,42 %). 

Start obchodování s maďarskou elektřinou na PXE 
Energetická burza Praha (PXE) rozšíří 1. března 2009 nabídku produktů o futures na elektrickou 

energii s místem dodání v Maďarsku. Maďarsko se tak stává třetí zemí střední a východní Evropy, kde 
budou moci obchodníci s elektrickou energií využívat platformu PXE pro obchodování. „Chceme ma-
ďarskému trhu nabídnout všechny výhody, které obchodování s deriváty na standardizované burzovní 
platformě přináší. Z našeho pohledu jde zejména o transparentnost cenotvorby silové elektřiny, ale i ne-
méně významné omezení rizika pro zúčastněné strany a konečné odběratele. Burza přináší do systému 
obchodování garance, které OTC (mimoburzovní) obchody postrádají. Díky nim je prakticky vyloučena 
možnost, že by v případě krachu některého z obchodníků zůstal koncový odběratel elektřiny bez dodáv-
ky,“ říká David Kučera, generální sekretář energetické burzy. Do obchodování se budou moci zapojit 
všichni současní účastníci aktivní na PXE a pochopitelně všechny subjekty působící na trhu maďarském.  
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